



# النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

2 تشرين أول (أكتوبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

## ■ Rising Flows of Tourism and Foreign Investment in Egypt

Central Bank of Egypt data showed Egypt's money supply (N2) rose 28.691 percent year-on-year in August. The money supply stood at 10.896 trillion pounds (\$226.15 billion), up from 8.467 trillion pounds in the same month last year.

The Central Bank of Egypt revealed that net foreign direct investment inflows in Egypt increased, reaching \$ 46.1 billion by the end of the last fiscal year 2023-2024.

Tourism revenues were \$14.4 billion last fiscal year, up from \$13.6 billion the previous fiscal year. Suez Canal revenues fell to \$6.6 billion last fiscal year from \$8.8 billion in the previous fiscal year. Remittances from Egyptians abroad recorded \$21.9 billion in 2023-2024.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



## ■ ارتفاع تدفقات السياحة والاستثمار الأجنبي في مصر

أظهرت بيانات البنك المركزي المصري ارتفاع المعروض النقدي (ن2) في مصر 28.691 في المئة على أساس سنوي في أغسطس/آب. وبلغ المعروض النقدي 10.896 تريليون جنيه (226.15 مليار دولار)، ارتفاعاً من 8.467 تريليون جنيه في الشهر نفسه من العام الماضي.

وكشفت البنك المركزي المصري عن ارتفاع صافي تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر في مصر حيث بلغت 46.1 مليار دولار بنهاية العام المالي الماضي 2023-2024.

وسجلت إيرادات السياحة 14.4 مليار دولار في العام المالي الماضي مقابل 13.6 مليار دولار في العام المالي الأسبق. وهبطت إيرادات قناة السويس إلى 6.6 مليار دولار في العام المالي الماضي مقابل 8.8 مليار دولار في السنة المالية السابقة. وسجلت تحويلات المصريين في الخارج 21.9 مليار دولار في 2023-2024.

[المصدر \(موقع العربية. نت، بتصرف\)](#)

## ■ Saudi Arabia Continues Expansionary Spending Geared Towards Economic Growth and Fiscal Sustainability

The Saudi Ministry of Finance disclosed the budget for 2025, and according to the preliminary statement of the budget, the total revenues are expected to reach about 1.184 trillion riyals in 2025 to about 1.289 trillion riyals in 2027, while the total expenditures are estimated to reach about 1.285 trillion riyals next year, rising to about 1.429 trillion riyals in the fiscal year 2027.

The expansion budget aims to continue financing major economic projects, promote economic growth, create new jobs, and implement plans and initiatives to achieve the goals of Vision 2030, in addition to attracting foreign investments, as the available investment opportunities have increased, especially in the mining, technology and other promising sectors, which will lead to an increase in GDP growth.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



## ■ السعودية تواصل الإنفاق التوسعي الموجه لتحقيق النمو للاقتصاد والاستدامة المالية

أفصحت وزارة المالية السعودية عن موازنة عام 2025، ووفق البيان التمهيدي للميزانية، فمن المتوقع أن يبلغ إجمالي الإيرادات نحو 1.184 تريليون ريال في 2025 وصولاً إلى نحو 1.289 تريليون ريال في 2027، في حين يُقدَّر أن يبلغ إجمالي النفقات نحو 1.285 تريليون ريال في العام المقبل ليرتفع إلى نحو 1.429 تريليون ريال في العام المالي 2027.

وتهدف الميزانية التوسعية إلى الاستمرار في تمويل المشروعات الاقتصادية الكبرى، وتعزيز النمو الاقتصادي، وخلق وظائف جديدة، وتنفيذ الخطط والمبادرات لتحقيق مستهدفات «رؤية 2030»، إضافة إلى جذب الاستثمارات الأجنبية، حيث ازدادت الفرص الاستثمارية المتاحة، خصوصاً في قطاعي التعدين والتقنية وغيرها من القطاعات الواعدة، ما سيؤدي إلى زيادة في نمو الناتج الإجمالي المحلي.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## ■ UAE Tops the Arab World With 24.3% of Banking Sector Assets

The Arab Monetary Fund revealed a significant growth in the assets of the banking sector "assets" in the Arab countries, during the past years, reaching \$ 4.574 trillion, at the end of last year, compared to \$ 4.355 trillion in 2022, a growth of 5 percent.

The IMF's Financial Stability Report for Arab Countries showed that in terms of the relative distribution of the assets of the Arab banking sector, banks in the UAE still account for the largest share by about 24.3 percent of the total assets of the banking sector in the Arab countries, followed by Saudi banks with a market share of 23.1 percent. The share of the banking sector in the GCC is estimated at 73.1 percent of the total by the end of 2023. The Fund indicated that the growth of the assets of the Arab banking sector reflects the confidence of Customers and the market in the banking sector, where the sector has been able to achieve this growth despite the current regional and global developments.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)



## ■ الإمارات تتصدر عربياً بـ 24.3% من أصول القطاع المصرفي

كشفت صندوق النقد العربي عن نمو كبير في موجودات «أصول» القطاع المصرفي في الدول العربية، خلال السنوات الماضية، لتصل إلى 4.574 تريليون دولار، في نهاية العام الماضي، مقابل 4.355 تريليون دولار في 2022، بنمو قدره 5 في المئة.

وأظهر تقرير الاستقرار المالي للدول العربية الصادر، عن الصندوق، أنه في ما يخص التوزيع النسبي لموجودات القطاع المصرفي العربي، ما زالت البنوك في الإمارات تستحوذ على الحصة الأكبر بنحو 24.3 في المئة من إجمالي موجودات القطاع المصرفي في الدول العربية، تليها البنوك السعودية بحصة سوقية 23.1 في المئة. وتقدر حصة القطاع المصرفي في دول مجلس التعاون الخليجي، بنحو 73.1 في المئة من الإجمالي بنهاية 2023. وبين الصندوق أن نمو أصول القطاع المصرفي العربي، يعكس ثقة العملاء والسوق في القطاع المصرفي، حيث استطاع القطاع تحقيق هذا النمو بالرغم من التطورات الإقليمية والعالمية الراهنة.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

## ■ Arab Economies Expected To Grow Tepid In 2024

The Arab Monetary Fund (AMF) has predicted tepid growth for the economies of the Middle East and North Africa (MENA) region this year, to record lower levels at an annual comparison as a result of the persistence of regional and global crises affecting trade, business and trade activities.

The IMF expects the growth rate of Arab economies this year to reach 2.8 percent, lower than last year's levels of three percent, and the rate will reach 4.5 percent in 2025.

The negative effects of tightening monetary policies and lending standards, the escalating geopolitical situation, the debt crisis, and climate change have also contributed to this situation.

The future expectations for the Arab economy depend on the scenarios of tension in the Middle East, its possible expansion and its impact on global oil prices, and neighboring countries' economic and political conditions.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)



## ■ توقعات بنمو فاتر للاقتصادات العربية خلال 2024

توقع صندوق النقد العربي نموا فاترا لاقتصادات منطقة الشرق الأوسط وشمال الأوسط خلال العام الحالي، وليسجل مستويات أقل بمقارنة سنوية نتيجة استمرار الأزمات الإقليمية والعالمية التي تؤثر على الأنشطة التجارية والأعمال والتبادل التجاري.

ورجح الصندوق أن يبلغ معدل نمو الاقتصادات العربية هذا العام 2.8 في المئة، أي أقل من مستويات العام الماضي، البالغة ثلاثة في المئة، على أن يبلغ المعدل 4.5 في المئة خلال العام 2025.

كما ساهم ظهور الآثار السلبية لتشدد السياسات النقدية ومعايير الإقراض، وتصاعد الوضع الجيوسياسي وأزمة المديونية والتغيرات المناخية في ذلك الوضع.

ويتوقف مستقبل التوقعات بشأن الاقتصاد العربي على سيناريوهات التوتر في الشرق الأوسط واحتمال توسعه وأثره على أسعار النفط العالمية والأوضاع الاقتصادية والسياسية لدول الجوار.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصريف\)](#)

## ■ Oil Prices Rise on Escalating Attacks in the Middle East

Oil prices rose on Wednesday on fears that the conflict in the Middle East could turn into a wider war and disrupt oil supplies from its main production region after Iran fired ballistic missiles at Israel.

Brent crude futures rose more than \$74.56 a barrel, while U.S. West Texas Intermediate crude rose 88 cents, or 1.26 percent, to \$70.71 a barrel, down slightly from a rise of more than a dollar earlier in the session.

Both benchmarks jumped more than 5 percent during trading on Tuesday. A ministerial committee of OPEC and its allies led by Russia, known as the OPEC+ alliance, will meet later in the day to review the market situation, with no policy changes expected. OPEC+ is due to raise output by 180,000 bpd from December.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

## ■ أسعار النفط ترتفع بفعل تصاعد الهجمات في الشرق الأوسط

ارتفعت أسعار النفط اليوم الأربعاء، بفعل مخاوف من أن يتحول الصراع في الشرق الأوسط إلى حرب أوسع نطاقا ويعطل إمدادات النفط من منطقة إنتاجه الرئيسية بعد أن أطلقت إيران صواريخ باليستية على إسرائيل.

وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت أكثر من دولار 74.56 دولار للبرميل، في حين ارتفع خام غرب تكساس الوسيط الأمريكي 88 سنتا أو 1.26 في المئة إلى 70.71 دولار للبرميل منخفضا قليلا عن ارتفاعه بأكثر من دولار في وقت سابق من الجلسة.

وقفز الخامان القياسيان بأكثر من 5 في المئة خلال التداول أمس الثلاثاء. وتجتمع لجنة وزارية من أوبك وحلفاء لها بقيادة روسيا، فيما يعرف بتحالف أوبك+، في وقت لاحق من اليوم لمراجعة وضع السوق، مع عدم توقع أي تغييرات في السياسة. ومن المقرر أن يرفع أوبك+ الإنتاج 180 ألف برميل يوميا اعتبارا من ديسمبر/كانون الأول.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريف\)](#)

